
Cronica internă 

DIN ŞEDINŢELE COMISIEI NAŢIONALE (iul ie-septembrie 1991) 

Şedinţa CNMASI desfăşurată în 
31 iulie 1961 a avut următoarea 

ordine de zi: 
I. Validarea unor noi liste de 

monumente istorice. 
li. Problema monumentelor uti

lizate pentru programe de sănă
tate; discutarea ofertei Societăţii 
«Sf. Calinic » referitoare la folo
sirea Mănăstirii Comana ca azil . 

III. Avizări de documentaţii teh
nice: Biserica Kretulescu, din Bucu
reşti, Curtea Do,,.;neascădin Bacău, 
Casa Coţofeanu din Craiova. 

IV. Diverse: restauratori fran
cezi la bisericile din Bucovina 
(prezintă ist. de artă Doina Mân
dru): modalităţi de finanţare a 
săpăturilor arheologice (prezintă 
arh . Dan Nicolae); translări ale 
unor monumente de lemn (pre
zintă ist. de artă Ioniţă Andron): 
discuţii pe marginea propunerii 
de includere pe lista monumentelor 
istorice - Teatrul Naţional din 
Tîrgu Mureş. 

1. A fost prezentată Comisiei 
pentru lectură o nouă listă demo
numente (jud. Bihor, Cluj, Hune
doara, Gorj, Timiş, Vrancea). S-a 
hotărît ca Secţiunea de componen
te artistice din cadrul CNMASI să 
preia problema includerii pe Lista 
monumentelor istorice a monu
mentelor de artă plastică. De ase
menea, s-a hotărît ca monumente
le comemorative de artă plastică 

ce nu intră în Lista monumentelor 
să fie întreţinute de Ministerul 
Apărării Naţionale sau de primă
riile locale, urmînd ca Serviciul 
evidenţă al DMASI să precizeze 
acest lucru celor interesaţi. 

li. În privinţa monumentlor uti
lizate pentru programe de sănă

tate, temă prezentată de arh. 
Călin Hoinărescu, CNMASI a ho
tărît că va aprecia de la caz la caz 
modul de îmbun~tăţire a confor
tului şi de restaurare a respective
lor aşezăminte. 
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Referitor la propunerea Societă
ti i «Sf. Cal inic» de a transforma 
Mănăstirea Comana în azil de han
dicapaţi, CNMASI s-a declarat 
împotrivă. 

111. Arh . Sanda Ignat a prezentat 
proiectul de restaurare a _Bisericii 
Kreţulescu din Bucureşti. ln urma 
discutiilor s-a hotărît avizarea va
riant~i maximale din punct de ve
dere al consolidării; montarea cor
purilor statice de încălzire numai 
acolo unde nu există strane; la 
galeria de aerisi re perimetrală se 
vor practica gri le orizontale de 
aerisi re. 

Arh. Gh. Sion a prezentat pro
iectul de restaurare a Curţii Dom
neşti din Bacău, în privinţa căruia 
s-a stabilit adoptarea unei soluţii 
care constă în realizarea unei con
strucţii moderne, uşoare, amplasa
tă peste ruinele existente. 

În ce priveşte Casa Coţofeanu 
din Craiova. care este în pericol 
de demolare, CNMASI a precizat 
necesitatea prezentării spre avi
zare a segmentului din planul ur
ban de sistematizare a zonei men
ţionate. De asemenea, s-a hotărît 
întocmirea unei adrese către 
DUAT pentru a se realiza coordo
narea între proiectele de moderni
zări urbane şi proiectele de delimi
tare şi punere în valoare a centre
lor istorice urbane. 

IV. Referitor la problema finan
ţării săpăturilor arheologice, arhg. 
Mihai lrimia (Constanţa) a făcut 
propunerea ca proprietarii de te
renuri să fie cei care finanţează 
studii le şi săpături le arheologice, 
formularea urmînd a fi introdusă 
în Instrucţiunile pentru obţine

rea autorizaţiei de construcţie. 
S-a hotărît ca propunerea să fie 
analizată. 

Tema mutării monumentelor de 
lemn a fost luată în discuţie în 
legătură cu cererea de avizare 
pentru strămutarea a două biserici 
de lemn din jud. Hunedoara (Min-

tia şi Bejan) la Muzeul Ţăranului 
Român. Avizul CNMASI a fost 
obţinut şi totodată s-a hotărît: 
organizarea unor emisiuni TV 
pentru a trage un semnal de alarmă 
ru privire la întreţinerea biserici
lor de lemn; CNMASI se va adresa 
Patriarhiei Ortodoxe Române, care 
are obligaţia de a întreţine biseri
cile; înainte de desfacerea biserici
lor se va realiza un releveu foarte 
exact pentru a putea fi montate 
co rect; tot înainte de mutarea bi
sericilor se va realiza un studiu 
privind starea lemnului, iar por
ţiunile de lemn afectate de ciuper
ci, la montare vor fi înlocuite cu 
lemn impregnat. 

în 4 septembrie 1991 a avut 
loc o nouă şedinţă CNMASI. 
Ordinea de zi a fost următoarea: 

I. Extinderea pavilionului de 
poartă la Muzeul Satului. Prezintă 
arh . Sanda Ignat şi arh. A. Pănoiu, 
invitaţi fiind reprezentaţii Muze
ului Satului. 

li. Măsuri de protecţie a arhi
tecturii de lemn din România. 
Prezintă: ist. de artă Ioniţă Andron 
ist. de artă I na Postăvaru şi arh. 
Andrei Pănoiu. Invitaţi: ing. Flo
rica Berinde, arh. Deleanu, dr. 
Rîmbu. 

III. Studiu pentru refacerea ve
chilor chilii la biserica Mănăstirii 
Voroneţ. Prezintă arh. Gh. Sion. 
Invitaţii: ing. Parşcovanu, arh. Vir
gil Polizu. 

IV. Amplasamentele noi în incin
ta şi în zona de rezervaţie a Caste
lului Peleş din Sinaia. Prezintă: 
arh. j. Kovacs. Invitaţi: reprezen
tanţii Trustului « Domus ». 

V. Extinderea Casei de creaţie 
de la Bran. Prezintă : arii. j. Kovacs. 
Invitaţi: reprezentanţii Trustului 
« Domus ». 

I. Din expunerea făcută de arh. 
Sanda Ignat a reieşit că extinderea 
pavilionului porţii la Muzeul Sa
tului (finanţată de Ministerul Cul
turii) va agresa exponatele din 
apropiere şi spaţiul din faţa porţii, 



ceea ce ar duce la o rupere a echi
librului existent în organizarea 
muzeului care este aşa cum 1-a 
gîndit Dimitrie Gusti. Noua con
strucţie ar urma să cuprindă săli 
de expoziţii, birouri, ateliere , săli 
de recepţie, holuri cu spaţii supra
dimensionate ce ar contribui la 
anihilarea caracteristicilor de mu
zeu. 

O serie de vorbitori şi-au ex
primat dezacordul cu acest proiect 
de extindere: Grigore Ionescu 
- Muzeul Satului trebuie apărat 
de introducerea unor elemente 
străine; Radu Popa_ sistemul în 
care s-a declanşat acţiunea e păgu
bitor, ignorîndu-se CNMASI, se 
urmăreşte de fapt o restructurare 
a Muzeului Satului; A. Pănoiu -
Muzeul se integrează parcurilor 
de la Şosea, o construcţie nouă 

stricînd echilibrul; Ştefan Balş -
nu se justifică introducerea în Mu
zeul actual a unui alt muzeu. Pro
iectul nu s-a avizat. 

li. Protecţia arhitecturii de lemn 
a fost o temă mult discutată, 

avîndu-se în vedere situaţia gravă 
existentă. Dl. Ioniţă Andron a 
prezentat un material informativ 
privind dispariţia a numeroase 
monumente de lemn (nu mai exis
tă mori plutitoare, mori de vînt, 
bordeie); necesitatea unei acţiuni 
de repertoriere în întreaga ţară; 
necesitatea de control asupra deci
ziilor de strămutare a monumen
telor de lemn în muzee, aceasta 
fiind o soluţie doar după epuizarea 
tuturor posibilităţilor de păstrare 
in situ; explozia de biserici noi (de 
zid) duce automat la abandonarea 
bisericilor vechi şi la distrugerea 
lor. Aceste idei au fost sustinute 
de d-na Ioana Cristache-P
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anait, 
care a subliniat faptul că CNMASI 
trebuie să apere monumentele de 
lemn, pentru că numai specialiştii 

ştiu cum să facă acest lucru. 

Se fac propuneri pentru coopta
rea reprezentanţilor cultelor în 
acţiunea comună de salvare a bise
rici lor de lemn (Eugenia Greceanu, 
Hermann Fabini), de asemenea se 
fac propuneri pentru educarea 
opiniei publice în acest sens. Pre
zente la discuţie, dr. ing. Florica 
Berinde şi Teodora Lung, specia
liste în conservarea lemnului şi-au 
oferit colaborarea . 

III. Arhiepiscopia Sucevei şi Ră
dăuţilor a solicitat aviz pentru re
facerea chiliilor la Mănăstirea Vo
roneţ. Arh. Gh. Sion prezintă is
toricul restau rări lor efectuate de-a 
lungul anilor, de asemnea sînt 
prezentate rezultatele studiului de 
impact, specialiştii susţinînd nece
sitatea extinderii studiului de influ
enţă a factorilor de mediu, în spe
cial vînt, ploaie, prin încercări în 
tunel aerodinamic. Discuţiile se 
axează pe problema amplasării chi
liilor: 1. pe fundaţiile vechi; 2. în 
continuarea construcţiei casei cus
todelui, pe terenul dinspre vale, 
pentru a nu agresa biserica; 3. păs
trarea intactă a sitului mănăstirii. 
În privinţa revitalizării vieţii mona
hale în jurul mănăstirilor monu
mente istorice, toată lumea· este 
de acord că e un fapt pozitiv care 
contribuie la întreţi nerea monu
mentelor. 

Se pune problema implicării 
DMASI în finanţarea continuării 
studiului (propunere arh. A. Bo
tez), CNMASI hotărînd discutarea 
în cadrul Comitetului Director. 

IV . Proiectul noilor amplasa
mente din perimentrul Castelului 
Peleş trece în revistă necesitatea 
amenajării de drumuri de acces, 
reparaţii la terase, expertize teh
nice, amplasarea de grupuri sani
tare şi spaţii comerciale. Castelul 
fiind redat circuitului turistic, lu
crările sînt urgente. Se hotăreşte 

avizarea unui minim de construcţii 
amplasate la limita platformei din 
faţa palatului. 

V. Prezentarea proiectului de 
extindere a casei de creaţie Bran, 
duce la concluzia că se va ajunge la 
un volum construit foarte mare, 
care va afecta vechiul parc şi va 
agresa castelul. Se respinge proiec
tul, cerîndu-se alte variante, prin 
care în incinta castelului să nu fie 
prevăzută nici o construcţie nouă. 

În 25 septembrie 1991 a avut 
loc şedi nţa extraordinară a CNMASI 
în care s-a prezentat forma finală 
a Legii monumentelor istorice, care 
urmează a fi depusă la Parlament în 
luna octombrie 1991. 

Dr. Cezara Mucenic prezintă 
sugestiile ce s-au făcut Legii de 
către Secretariatu I de stat pentru 
culte, OUAT, MAN, Comisiile 
zonale ale monumentelor. ansam
blurilor şi siturilor istorice (Do
brogea, Transilvania SE, Moldova). 
ş i membrii CNMASI. Sugestiile 
acceptate au condus la unele re
formulări şi precizări (numărul 

articolelor din lege crescînd de la 
S6 la 68). Au fost din nou discutate 
art icolele din lege la care s-au 
făcut modificări. 

În afara membrilor CNMASI la 
discuţii au participat ca invitaţi 
reprezentanţi ai Ministerului Apă
rării Naţionale, Bisericii Ortodoxe 
Române, Secretariatului de stat 
pentru culte, Direcţiei pentru Ur
banism şi Amenajare Teritorial ă. 

În intervenţia sa dl. Sergiu losi
pescu a propus ca CNMASI să 
ceară ca Legea monumentelor să 
beneficieze în Parlament de pro
cedura de urgenţă, în · caz contrar 
România pierzînd o serie de atri
bute din partea UNESCO. 

GEORGETA POP 

CONSTITUIREĂ SECŢIUNII PARCURILOR ŞI SITURILOR NATURALE ISTORICE 

În 2S septembrie 1991 a avut 
loc şedi nţa de constituire a Secţiu
nii Parcurilor şi Siturilor Naturale 
Istorice . Ea este subordonată 
Comisiei Naţionale a Monumen
telor, Ansamblurilor şi Siturilor 
Istorice. 

În prima şedinţă s-au discutat 
probleme organizatorice, sublini
indu-se necesitatea de a se face 
oficial cunoscută existenţa Comi
siei prin scrisori care să determine 
implicarea factorilor locali în pro
tejarea parcurilor şi grădinilor is
torice. 

MEMBRII COMISIEI : 

Iuliana Anghelescu Benedek 

Horia Bernea 
Aurel Botez 

Valentin Donase 

Angela Filipeanu 
Sanda Ignat 
Ana Maria Iliescu 
Florin Teodosiu 

Secţiunea Parcurilor şi Siturilor 
Naturale Istorice urmează a avea 
un rol de control şi avizare, iar 
legătura cu situaţia de pe teren 
se va face prin intermediul Comisi
ilor Zonale ale CNMASI. 

De asemenea, s-a hotărît insera
rea în Legea monumentelor a 
unui articol referitor la proteja
rea ş i conservarea parcurilor isto
rice. 

Comisia îşi va desfăşura şedin
ţele de lucru în localul Direcţiei 
Monumentelor, Ansamblurilor şi 
Siturilor Istorice. 
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